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Dear Mr. Richard,

On behalf of the Embassy and all the people of the 
Czech Republic I would like to extend my cordial 
greetings to all the members and participants of the 
biennial convention of the Czechoslovak National 
Council of America held in Chicago on April 18th 
and 19 th.

It is my great pleasure to greet your Convention 
especially this year when we all celebrate the 
eightieth anniversary of independent Czechoslovakia 
to which the Czechoslovak National Council of 
America contributed enormously. Allow me, there
fore, to pay tribute to all of those who - under the 
leadership of the founder of the state Thomas 
Garrigue Masaryk - laid foundations to the new 
independent Czechoslovakia as well as to those who 
continued in preservation of its democratic values for 
future generations. Personal effort of Josef Tvrzický, 
Karel Pergler, Josef Martinek, Oldrich Zlámal, 
Bohumil Šimek, Inocenc Kestl, Vojta Beneš or Albert 
Mamatey, to name but a few, inscribed immortal 
chapter in the history of the struggle for Czechoslo
vak independence.

I am very happy to learn that the Czechoslovak 
National Council of America and all its member 
organizations are willing to support the effort of the 
present Czech Republic and its people to become a 
member of the family of democratic nations. In 
these days my country is expecting a very important 
step to be done: we all hope the U.S. Senate will 
approve accession of the Czech Republic to NATO. 
Therefore, I would like to take this opportunity and 
to express my deepest thanks to all the Czech 
Chicagoans as well as many other Czech Americans 
for their generous support of my country's aspira
tions. For all this, again, I thank you very much.

S nadějí na další rozvoj spolupráce přeji mnoho 
zdaru ve Vaší činnosti!

With kindest regards and best wishes, I remain,

Respectfully, Alexandr Vondra

SJEZD Československé národní rady 
americké.

Sjezd se konal 18. a 19 dubna 1998 v restauraci "Klas” 
v Ciceru, IĽ. Sjezdu se zúčastnili členové předsed
nictva a delegáti odboček a přidružených organizací.

Sjezdovým předsedou byl zvolen Dr. Miloš 
Halouzka, za místopředsedy byl zvolen br. Juraj 
Slavik a Dr. Miroslav Poseděl. Celé jednání bylo 
nahráno na pásku. Sergeantem of arms byl zvolen 
br. Boris Kraupner.

Právní poradkyní byla svolenásestra Rosemarie 
Chybíková.

Na sjezdu byly podány zprávy Úředníků a výborů 
ČsNRA. Sjezdové výbory zhodnotily tyto referáty a 
podaly sjezdu svá doporučení.

Pro příští období dvouleté činnosti ČsNRA byli 
zvoleni:

Předseda
Místopředsedové

Tajemnice
Pokladník
Právní zástupce

John M. Richard, IL
John Uhlíř, IL
Rozina Nehasilová IL 
Milada Homová, D.C.
Olga Kovářová, IL 
Olga Kovářová, IL 
Rosemarie Chybíková, IL

Revisori účtů Boris Kraupner, IL
Ludmila šafusová, IL

D.C. liaison Juraj Slavik

Předsednictvo Vlasta Barberová, OR 
Dr. M. Halouzka, CA 
Dr. M. Poseděl, OH 
Jaroslava Vojtová, D.C. 
Dr. V. Holeček, IL 
Fred Kala, IL 
T. C. Kuchvalek, IL 
Fr. Uhlířová, IL 
Adela Vacek, IL



JEDEN DEN V. ČR TAKÉ PŘED VOLBAMI IN MEMORIAM

Někdy mám pocit, že žiji v jiném světě, než o jakém 
píší novináři. Tak třeba minulou středu, 15. dubna 
jsem prožila pět zajímavých setkání, která svědčí o 
tom, že tato společnost určitě není "spálenou zemí." 
Ráno za mnou přišel zakladatel Matice romské, 
básník a překladatel bible svaté do romštiny, PhDr. 
Vlado Oláh s výborným projektem. V 11.00 začalo 
jednání o konferenci k 50. výročí přijetí Všeobecné 
deklarace lidských práv Valným shromážděním 
OSN, kteráse bude konat v Kroměříži, v Klubu 
UNESCO. Věcně se debatovalo o náplni setkání za 
přítomnosti Petra Pitharta, J. Moserové, E. Novákové 
a zástupců města Kroměříž. V. 12.30 přednášela 
svým kolegům studentka M. Frouzováo zkušenos
tech s integrací cizinců v Německu a ve Velké 
Británii, odkud se právě vrátila. Problémy s tím mají 
také, a osvědčený recept zatím nenašli. Fakt, že naši 
studenti mohou studovat v zahraničí, dovedou se 
kriticky dívat kolem sebe, a přinesou sem zpět 
informace a nikdo z nich neemigruje, mne potěšil. 
Od 15.00 se konalo setkání zástupkyň asi 40 organiz
ací žen, které pod vedením H. Klimešové a senátorky 
J. Moserové vypracovaly připomínky nevládních 
organizací k dosažení rovného postavení žen a mužů 
na pracovním trhu. Následovala věcná diskuse a 
dohoda! V 18.00 se v budově Svobodné Evropy 
představil veřejnosti projekt hospicového domu pro 
těžce a nevyléčitelně nemocné děti, který uskutečňje 
nadace KLIČEK, vedená manželi Královcovými a 
Alenou Fendrychovou. Setkání dárců zahájil Karel 
Schwarzenberg, mluvil zde i Michael Garside, zakla
datel obdobného projektu z Oxfordu, zpíval sbor 
Cantio feminima, jedlo se vegetariánské menu a 
předány byly květiny těm, kteří pomáhají budovat 
hospic. Mezi nimi byly matky, kterým zemřely děti 
a které svoji bolest překonaly tím, že nyní dobro
volně pomáhají dalším rodinám v obdobné krizi. Při 
tom se vybralo od přítomných tolik peněz, že to 
bude stačit na opravu střechy. Měla jsem pocit, že 
žiji mezi dobrými, obětavými lidmi, kteří mají žjem, 
aby jejich domov, tedy tato země byla lepší a měla 
jsem z toho radost. Druhý den jsem, pochopitelně, 
zase našla v novinách jenom zpávy o tom, na kterou 
stranu kýval hlavou ten Či onen politik, kdo koho 
urazil a která politickástrana zpronevěřila více peněz. 
Asi žiji v jiném světě, než o kterém se píše. A jsem 
tomu ráda. Ten můj svět je zaplněn množstvím 
skvělých a obětavých lidí.

Jiřina Šiklová 
ČS Dialog

V květnu 1998 zemřela dlouholetá členka 
odbočky 28. říjen 
Anastázie Bártová

V červnu 1998 zemřel zasložilý člen předsed
nictva a také 
odbočky 28. říjen
Václav Zeníšek 
Čest jejich památce!

Bývalé členky ČŽNR v exilu uctily památku
A. Bártové
darem S 110.00 ČsNRA.

Doktorá za studii o korupci

Získal jej v Anglii student politologie Quentin 
Reed, který pracoval přes dva roky na disertační 
práci o korupci v České republic. Původně si za 
téma vybral politiku a ekonomii se zaměřením na 
východní Evropu, ale později téma zúžil na politi
ckou korupci, privatizaci a její kontrolu v České 
republice. Absolvoval přes sedmdesát rozhovorů s 
podnikateli a úředníky, pracoval i na Nejvyšším 
kontrolním úřadě. Problémy viděl především ve 
špatné definici veřejné funkce a v tom, že ani 
korupce jako taková definici nemá. Dnes se mu zdá, 
že je zde alespoň snaha, problémy řešit.

Ukradený dům má stále soudruh

V domě Ivany Kohoutkové, který postavila její 
rodina, a která se po emigraci vrátila zpět do Česko
slovenska, stále podniká Petr Chytka, který jako 
protěžovaný komunista získal velmi výhodně dům v 
roce 1982 a to i proti zákonu, protože o dům projev
ila tehdy zájem i Ivanina sestra, která měla mít podle 
zákona předkupní právo. Tento případ je pouze 
jedním z mnohých, který svědčí o tom, že Česká 
republika není stále právním státem, což mj. i vážně 
odrazuje případné zahraniční investory. "Soudruh 
Chytka není chudý člověk, na Jihlavsku patří k 
mocným. Proto se ho spousta lidí bojí," dodává 
Ivana Kohoutková.

-ST-



Rozšírení NATO a kalifornští krajané

Na užitečnost rozšíření NATO o Česko, 
Madarsko a Polsko byly velmi rozdílné názory 
mezi Američany i krajany. Ke schválení 
americkým senátem bylo zapotřebí dvoutřeti
nově většiny. Nejvlivnější kalifornské noviny se 
v úvodníku postavily ostře proti a stejně tak se 
vyjádřovaly obě kalifornské senátorky.

Hlavní důvodem byla obava, že Rusko bude 
hnáno rozšířením NATO do náruče nacionalistú 
a komunistů a ruští demokraté ztratí podporu 
ruského národa. Jiným argumentem bylo, že 
peníze amerických daňových poplastníků budou 
lépe užity pro sociání programy než pro náklady 
vojenské.

Ani naši krajané nebyli jednotní. Velká 
většina ale rozšíření NATO přála. Národní rada, 
SVU, Sokol i katolická misije se silně postavily 
za rozšíření. Výsledkem byly telefonáty, faxy, 
dopisy senátorkám, aby hlasovaly pro rozšíření.

Naše Národní rada se spojila s velmi aktivní 
California Ethnic Leadership Council represen- 
tující krajanskou veřejnost Američanů pocházejí
cích ze Střední a Východní Evropy. Vzhledem k 
negativnímu postoji L.A. Times i obou senátorek 
naše pozice vypadala slabá, tak se hledaly 
kontakty k jiným vlivným politikům.

Po mnoha intervencích se podařilo politické 
klima změnit ve prospěch rozšíření. Obě 
komory státní legislativy vydaly prohlášení 
doporučující rozšíření. Stejný souhlas byl 
projeven vedením Los Angeles County represen- 
tující 9,000,000 obyvatel. Obě tyto rezoluce z 
nejlidnatějšího státu americké unie byly poslány 
všem senátorům a vládním činitelčm.

Lieutenant Governor Davis a vemi populární 
starosta Los Angeles Riordan také velmi 
výmluvné podpořili ideu rozšíření.

Nepřátelé rozšíření se rozhodli hrát kartu 
odložení hlasování, protože tendence nečekaně 
šla proti nim. Tady California Ethnic Leadership 
Council se spojil s podobnými organizacemi new 
yorskými s žádostí, aby guvernérové dvou 
nejdůležitějších států se obrátili na vedenísenátu 
se žádostí o urychlené hlasování.

Díky všem snahám dobrých lidí pak bylo, že 

hlasování nebylo odloženo a obě kalifornské 
senátorky hlasovaly pro rozšíření. Děkujeme 
všem, kteří se angažovali pro dobrou věc. Může 
po takovém úspěchu někdo ještě tvrdit, že naše 
krajanská veřejnost nemá politický vliv v USA?

-MH-

K exulantům a politickým emigrantům 
o krajanech

Čas od času se objeví v Amerických listech 
dopis ostře protestující řazení politických 
emigrantů či exulantů mezi krajany. Tvrdívá se, 
že obě skupiny mají velmi málo společného. 
Krajané odešli bud v minulém anebo na počátku 
tohoto sto letí do Ameriky za chlebem zatím co 
exulanti odešli z důvodů vyšších.

Vůbec se mi takové škatulková ví nadřazující 
politické emigranty nad krajany nelíbí. Sám 
jsme přišel do Ameriky před málem padesáti 
léty. Jako politický uprchlík jsem prošel IRO 
lágry a o amerických krajanech jsem věděl jen 
málo.

Zajímal jsem se však o český život a v 
prvých létech v New Yorku jsem viděl kolik 
obětavých dobře postavených krajanů velmi 
účinně pomáhalo "nově přijetým" i když já jsem 
takové pomoci nepotřeboval. S mnohými jsem 
se seznámil a měl je upřímně rád.

Mezi námi "politickými" se všechno točilo 
kolem Rady svobodného Československa, ale ti 
skutečně prozíraví jako můj profesor Bušek a 
redaktor Herben se orientovali na krajanskou 
Československou národní radu americkou a 
zakládali ne vysloveně politické SVU.

Pak mně osud zavál do Texasu, kde jsem byl 
vzdělavatelem sokolské jednoty a jedním z 
organizátorů Československých dnů na celo
státní výstavě. Kolik skutečných vlastenců jsem 
poznal mezi těmi, kteří se v Texasu narodili!

Běžte mezi krajany do Sokola, Národní rady 
a bratrských. Naučte se je znát Pak se naučíte 
si jich vážit. Budete považovat za čest, že je 
budete moci nazvat svými přátely. Obohatíte se 
stykem s dobrými lidmi a přestanete protestovat 
svoje zahrnutí mezi krajany.

-MH-



Franken v Želivě
"Franken v Želivě", tak by se mohlo nazvat 

třídenní víkendové setkání laické katolické 
organizace OPUS BONUM, které se sešlo v 
premonstrátském klášteře v Želivě. Námětem 
letošního symposia byli tzv. "Odložení lidé". 
Vedle filosofického, sociologického řešení 
problému (Jan Keller, Balabán, J. Fuchs) zde byly 
presentovávy i činnosti konkrétních organizací, 
které se dnes snaží pomoci Romům, menšinám, 
nezaměstnaným, ale i dívkám, které jsou 
zavlékány do nevěstinců na Západě, nebo 
nuceny k prostituci sítí pasáků. A tak pod 
nádhernou klenbou barokních sálů zněla 
opravdu poněkud neobvyklá slova dobrovol
ných pracovnic z oraganizace La Strada o 
bezpečném sexu a prevenci AIDS. Arciopat 
břevnovského kláštera, Anastáz Opasek, i opat 
Želivského kláštera, jsou ale oba bývalí 
"muklové" z uranových dolů, takže jsou připrav
ení doslova "na všechno." Určitě jsou vysoce 
tolerantní, nebot ve Frankenu, malém bavorském 
městečku, se takto z podnětu arciopata Anastáze 
Opaska scházeli lidé různých názorových skupin 
z našeho exilu již v sedmdesátých letech, (vedl 
to nynější vyslanec České republiky ve Švýcars
ku, tehdejší exulant Richard Belgredi) a zcela 
"ekumenicky" se v této organizaci spojovali i 
všechny jinak politicky nesmiřitelné skupiny z 
nižných vln naší emigrace, jak z roku 1948, tak 
z roku 1968. Scházeli se tu "poražení i vítězové," 
Pavel Tigrid, Jiří Pelikán i Zdeněk Mlynář, 
katolíci, evangelíci, i zapřísáhlí ateisté. Četli se 
zde zajímavé příspěvky domácích intelektuálů z 
bývalého ČSSR, psali se Češi i Slováci a občas se 
objevili i ti, jimž se podařilo tehdy vycestovat, 
což bylo velmi mimořádné, (pozn. red. snad si 
ještě čtenáři pamatují na železnou oponu, -st-) V 
roce 1990 poděkoval představitelům Opus 
Bohům ve Frankenu osobně i Václav Havel za 
všechno, co udělali pro integraci exilu a domova.

Od roku 1994 se takováto symposia konají na 
domácí půdě, a je typické, že se již nezaměřují 
na politiku, ale především na palčivé soviální 
otázky dneška k nimž určitě patří i tématika 
marginalizovaných sociálních skupin, a protože 
se 20. dubna 1998 dožil arciopat Anastáz Opasek 
85 let, tak mu v předvečer zahráli a zazpívali 
Romové z kapely Kormanů, vedeni písničkářem 
a výtvarníkem Vlastou Třešňákem. Neformální 
setkání, neformální oslava, neformální, atypický 
opat břevnovského kláštera.

J. Šiklová 
Čs Dialog

45. VALNÉ SHROMÁŽDĚNÍ 
MEZINÁRODNÍ RADY PRO LOV

A OCHRANU ZVĚŘE - CIC

se uskutčnilo ve dnech 7.-13. 5. 98
v Praze pod záštitou místopředsedy vlády a 
ministra zemědělství ing. Josefa Luxe a ve 
spolupráci s kanceláří prezidenta republiky. V r. 
1928 bylo Československo jedním ze čtyř zaklá
dajících států, o devět let později stanul na 
listině patronů CIC prezident Edvard Beneš. V 
současnosti organizace sdružuje na 80 států 
všech kontinentů. Valné shromáždění dopro
vodí výstava v Císařské konírně na Pražském 
hradě "Zlatý věk lovu v zemích Koruny České" - 
umění 17. a 18. století (od 11. května do 23. 
srpna). Dále vyšla nová emise poštovních 
známek, obálky 1. dne a příležitostné razítko.

-HM-

Láska k bližnímu je v plánu světa, lidská společnost 
stojí na lásce, ale nestačí mít k člověku jen tak zvaný 
milý cit — láska, humanita se musí ztělesnit v práci, v 
součinnosti, v tvoření a tím v zdokonalování světa nám 
daného. Jsme dělníci na vinici boží!


